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صداهای بنیادگرایان را جامعه نمی شنود و دوست ندارد بشنوند، این نکته خودش موجب می شود که این اقلیت پر صدای توأم با خشونت، 
به کنار و حاشــیه رانده شــوند و میلیون ها ایرانی بتوانند با هر رنگ و بویی کمک کنند برای نجات کشور از این شرایط بحرانی که گرفتار آن است کمک 

بدهند زیرا ایران در شرایط کاملًا سخت بحرانی قرار گرفته است.

آزاد ارمکی جامعه شناس و استاد دانشگاه:

نوع برخورد پزشکیان، خشونت را از زیست سیاسی 
و فرهنگی ما دور می کند

سرویس سیاسی - تقی آزادارمکی گفت: جامعه 
ایران به دنبال یک رئیس جمهور زنده اســت. رؤسای 
جمهور پیشــین ما بعد از آقای خاتمی، مرده بودند، به 
عنوان یک جســم و یک شــبح بودند. آقای رئیسی به 
عنوان یک شــبح می آمد آنجا و شــعار می داد و یک 
چیزهای عجیــب و غریب می گفت، احمدی نژاد هم 

خشونت تولید می کرد.
وی تاکید کرد: »برای آقای پزشــکیان ترکیبی از 
دموکراسی به معنای میل به قانون یا ترکیبی از برابری، 
تن دادن به شفاف ســازی و مقوله توســعه به معنای 
تخصص گرایی و گروه های فنی حرفه ای و کارشناسان 
مهم اســت. به این معنا به نظر من آقای پزشــکیان هم 
از گفتمان آقای روحانی و هاشــمی، هم گفتمان آقای 
خاتمی، هم گفتمان آقای رئیســی و آقای احمدی نژاد 
فاصله می گیرد و شــرایط تبدیل شدن به یک گفتمان 

پوپولیستی را ندارد.«
 مشروح گفت وگو با تقی آزاد ارمکی، جامعه 

شناس و استاد دانشگاه را در ادامه می خوانید؛
 *آقــای آزاد ارمکی! این روزها این جمله 
را می شــنویم که »پزشــکیان،  احمدی نژاد 
دوم« اســت، وجه اشتراکشان را هم به نوعی 
پوپولیست بودن می  داند ولی به نظر می رسد 
نوعی قیاس مع الفارق باشد، به نظر شما علت 

این برداشت ها چیست؟
 در ایــران صحنــه رقابت ها و رقابت ریاســت 
جمهوری به طور خاص، حول و حوش دو یا سه مفهوم 
قدرت شکل گرفته است. یکی مفهوم دموکراسی است، 
یکی مفهوم عدالت و برابری اســت و یکی هم مفهوم 

توسعه، ترقی و پیشرفت است.
 کســانی که مدافع دموکراسی و برابری و عدالت 
می شوند، عموماً گرفتار یک نوع فهم پوپولیستی قرار 
می گیرنــد چون مدافعان این ها گروه های سیاســی و 
اجتماعی هستند که یک علاقه ای برای کسب موضوعی 
به نام برابری و عدالت در شــرایط نابرابر یا دموکراسی 
دارند در شــرایطی که امکان دســتیابی به دموکراسی 
وجود ندارد؛ چون اساساً دموکراسی با محوریت طبقه 

متوسط می تواند مطرح، ممکن و محقق شود.
 ولی وقتی طبقه متوســط به حاشیه رانده شده و 
کنار گذاشــته می شود، آن وقت طرح آن، توسعه آن و 
در نهایت طرح مسئله، با یک مفهومی به نام مفهوم عام 
توده روبرو می شود، توده و مردم دنبال برابری هستند، 
مردم دنبال دموکراســی هستند.  در صورتی که اساساً 
یک گروه های خاصی دنبال دموکراسی هستند و یک 
اکثریتی دنبال زندگی هســتند. در این دوتا فضا، امکان 
لغــزش و ریزش و به دام پوپولیســت افتادن را داریم.  
ولی مفهوم توســعه یک مفهوم کاملًا فنی است که اگر 
به طور دقیق مطرح شــود، آن وقت شــما با کسانی به 
نام تکنوکــرات و بروکرات، گروه های اجتماعی اهل 
ثــروت، کار و تــلاش روبرو می شــوید و دیگر واژه 
پوپولیست نمی تواند مطرح شود و شخص پیروز هم 

خیلی نمی تواند پوپولیستی عمل کند.
تفــاوت مســعود پزشــکیان از محمود 

احمدی نژاد
اگر به تاریخ جمهوری اسلامی برگردیم، 
احمدی نژاد متفاوت از یک فردی مثل روحانی 
می شود، هر دوی آنها متفاوت از آقای هاشمی 
می شــوند و هر ســه اینها متفاوت از خاتمی 
می شــوند. خاتمــی و احمدی نــژاد جهت 
پوپولیستی پیدا می کنند ولی هاشمی و روحانی 
جنبه پوپولیستی پیدا نمی کنند بلکه بیشتر جنبه 
تکنوکرات و بروکرات را طلب می کنند و بیشتر 
آنها را به دنبال خود می کشــند. مســئله آقای 

پزشکیان، ترکیبی از مواردی نظیر توسعه، صلح، برابری 
و دموکراسی بوده است. شما نمی بینید که ایشان کاملًا 
تز دموکراســی خواهی را مطرح کرده باشد یا چیزی به 
نام برابری طلبی را دنبال کرده باشد، یا اینکه چیزی به نام 
توسعه و امثالهم را دنبال کرده باشد، بلکه دکتر پزشکیان 
ترکیبی از این موارد است و از همین جاست که از آقای 

احمدی نژاد متفاوت می شود.
 مسئله آقای احمدی نژاد ستیز با نابرابری، ایجاد 
برابری و عدالت بود. به همین دلیل هم صدایش خیلی 
بلندتر بود و به سرعت هم توانست تبدیل به پدیده شود، 
یعنی در مقابل نیروهایی قرار بگیرد که توسعه طلب و 
توســعه گرا بودند و آنها را به عنوان نیروهای متجاوز، 
دزد و غارتگر قلمداد کرد که منظورش آقای هاشمی و 
ناطق نوری و .... بود. در نهایت نیز احمدی نژاد با کسانی 
که مدافع حقوق مدنی، شهروندی و دموکراسی بودند 
مانند آقای مهندس موسوی درگیر شد و ماجرای سال 

۸۸ به وجود آمد. 
اگر کیهانیــون، پایداریچی هــا، انجمن 
حجتیه و اصلاح طلبان رادیکال مقابل پزشکیان 

بایستد، از وفاق ملی عبور می کند زیرا...
اگر گفتگوی ایشان با خبرنگاران یا گفتگویی که 
ایشان با چند کارشناس در تلویزیون داشت را مشاهده 
کنید، مرتب ایشان از این مفهوم به مفهوم دیگر می رفت. 
یعنی اصراری به عدالت طلبی به معنای برابری طلبی، در 
توسعه به معنای سلطه فن سالاران ثروت یا دموکراسی 
به معنای گروه ها و احزاب نداشت، یعنی بین همه این 
مفاهیم در حرکت بود و ترکیبی از آنان را در نظر دارد.

 به همین دلیل مفهومی به نام وفاق ملی بیرون آمده 
است که یعنی هم توسعه گراها، هم دموکراسی خواها و 
هم عدالت خواه ها را می خواهد همراه با هم دعوت کند. 
حالا اینکه این موضوع امکان پذیر است یا نیست، بحث 
دیگری است. اما آیا واقعاً پایان کار آقای پزشکیان، آقای 
احمدی نژاد اســت یا خیر؟ به نظرم این احتمال وجود 
دارد و آن این است که می تواند به نوع برخورد گروه ها 

توجه کرد. 
مثلًا کســانی که فقط روی عدالت بی توســعه، 
عدالت بی دموکراســی یا دموکراسی بی عدالت تاکید 
می کنند، در مقابل او بایستند؛ کیهانیون، پایدارچی ها، 
انجمن حجتیه، اصلاح طلبان رادیکال و کســانی که به 
دنبال ایجاد بی نظمی یا فروپاشــی هستند، اگر متحد 
شــوند و در مقابل آقای پزشکیان قرار بگیرند، او را به 
یک نوع جبهه گیری رادیکال رهنمون خواهد کرد و از 

وفاق ملی عبور خواهد کرد.
پزشکیان می توانست از مجلس عبور کند 

و فقط در زمان ارائه برنامه به آنجا برود
یعنــی آقــای پزشــکیان کــه از وفــاق میان 
نیروها می گویــد، به خاطر عدالت طلبــان مطلق، یا 
دموکراســی خواهان مطلق و یا توسعه گرایان مطلق به 
یک ســمتی برود که مجبور شود از تز وفاق عبور کند 
و نهایتاً به سمت و سوی رادیکال سوق پیدا کند، آقای 
پزشکیان این استعداد را هم دارد که نهایتاً عدالت طلب 
شود. ولی اگر اجازه داده شود و وضعیتی که الآن وجود 
دارد، اســتمرار پیدا کند، احتمالاً یک ترکیبی از این سه 
حوزه شــکل خواهد گرفــت و ما یک رئیس جمهور 
جدیــدی پیدا خواهیم کرد.  رئیس جمهوری که چند 
ویژگی دارد، می خواهد عدالت برقرار شــود، در عین 
حال با دموکراسی هم مبارزه و ضدیتی ندارد و از سوی 
دیگر مدافع توســعه هم هســت. در عین حال اینها را 
در یــک متن جامعه جهانی به معنای صلح و ارتباط با 
جهان می بیند، یعنی مشــارکت همه.  در نظام سیاسی 
هم، نیروهــا را در مقابل هم قرار نمی دهد. برای مثال 
می بینید که آقای رئیس جمهور در چند روز گذشــته 
بــه مجلس رفت. اتفاقاً این خیلی جالب اســت که به 
مجلس می رود زیرا می توانســت از مجلس عبور کند 
و فقط در زمان ارائه برنامه به آنجا برود ولی به مجلس 
می رود تا رفاقتــش را حفظ کند، رابطه اش با رهبری، 
ســپاه، روحانیت و دانشگاهیان خوب است و به نظر 
می رســد این چرخه ای که دارد ایجاد می کند می تواند 

این پیوند و پیوســتگی بین نیروهای اجتماعی را زیاد 
کند و نهایتاً ما به یک نوع آرامش، به یک نوع اقدام برای 
عمل، به کاهش آســیب ها و نابسامانی ها و دستیابی به 

مفهومی به نام آسان کردن زندگی برسیم.
نیروهای علاقه منــد به رفع بحران ها در 

مقابل رادیکال ها و بنیادگراها قرار بگیرند
* می شــود گفت آقای پزشــکیان که این 
روزها در تلاش اســت دستگاه ها و نهادهای 
دیگر را در کنار خودش داشته باشد، با مجلس 
و نهادهای قضایی تعامل کند برای این اســت 
تا آن وفاق شــکل بگیرد و هم اینکه یک ســد 

محافظتی در مقابل تندروها داشته باشد؟
همین که ایشــان اقدام کرده که ارتباطش را حفظ 
کند تا اینکه بخواهد با نیروهای موجود در سیستم با نهاد 
رهبــری و زیر مجموعه هایش، با مجلس و ... تعارض 
کند، نکته مهمی است. بحث رابطه و کار و حل مشکل 

کشور و نجات کشور در شرایط بحرانی است.
 به نظرم این اتفاق خیلی مهمی است که می تواند 
به نیروهای علاقه مند به رفع بحران ها کمک کند تا آنها 
به میدان بیایند و در مقابل رادیکال ها و بنیادگراها قرار 
بگیرند. تعداد بنیادگراها در ایران خیلی زیاد نیست و به 
همین دلیل می بینید که صدای بنیادگراها خیلی بلند و 
تند و خشن است. بنیادگراها خیلی خشونت آمیز حرف 
می زنند، از مرگ و اعدام و نابودی حرف می زنند. چه 
بنیادگراهایــی که در کنار اصولگراها هســتند و چه 
بنیادگراهایی که در کنار مدرنیســت ها هستند، همه از 
فرو ریختن و فروپاشی و مرگ و کشت و کشتار حرف 

می زنند.
ایران در شرایط کاملاً سخت بحرانی قرار 

گرفته است
صداهای بنیادگرایان را جامعه نمی شنود و دوست 
ندارد بشنوند، این نکته خودش موجب می شود که این 
اقلیت پر صدای توأم با خشونت، به کنار و حاشیه رانده 
شوند و میلیون ها ایرانی بتوانند با هر رنگ و بویی کمک 
کنند برای نجات کشور از این شرایط بحرانی که گرفتار 
آن است کمک بدهند زیرا ایران در شرایط کاملًا سخت 

بحرانی قرار گرفته است.
 بحران هــا البته چهره های متفاوتی دارند. بحران 
نیروی انســانی دارد، بحران ســرمایه اجتماعی دارد، 
بحران ســازمانی دارد، بحران سیاســی دارد، بحران 
ســرزمینی دارد، بحران محیط زیســت دارد، بحران 
خانواده دارد،آن وقت میلیون ها ایرانی به عرصه خواهند 
آمد و این مسائل یکی یکی کم، حذف یا کم اثر خواهد 
شد. به نظر می رسد ما می توانیم چنین مسیری را دنبال 
کنیم مشــروط به اینکه بین بنیادگراها و منتقدان تمیز 

دهیم.
 منتقــدان یک نیروهایی هســتند، بنیادگرایان و 
معارضان یک نیروهای دیگری هستند، به نظرم آقای 
پزشــکیان در نهایت در مقابل بنیادگرایان قرار خواهد 
گرفت و چــاره ای هم جز این نــدارد، همچنین اگر 
شــرایط امروز حفظ شــود ولی منتقدان و مصلحان و 
میلیون ها ایرانی در کنار ایشان قرار خواهند گرفت. اگر 
شرایط امروز بهم بریزد، ما شرایط بدی خواهیم داشت 

و پزشکیان هم به شبه احمدی نژاد تبدیل خواهد شد.
آقای پزشــکیان یک رئیس جمهور زنده 

است
* با توجــه به اینکه یکســری انتقادات 
نسبت به ادبیات و حتی زبان بدن ایشان مطرح 
می شــود، به نظر شما واژه مناسب برای نوع 

رفتاری که آقای پزشکیان دارند چیست؟
 - اشکال این قصه چیست؟

 * برخی منتقد هستند اما بدون قضاوت 
درباره درستی یا غلط بودن، اگر بخواهید یک 
توصیف یا یک واژه مناســب برای این مشی 

ایشان به کار ببرید...
  جامعه ایــران به دنبال یک رئیس جمهور زنده 
اســت. رؤسای جمهور پیشین ما بعد از آقای خاتمی، 
مرده بودند، به عنوان یک جسم و یک شبح بودند. آقای 
رئیســی می آمد شــعار می داد و یک چیزهای عجیب 
و غریــب می گفت، احمدی نژاد هم خشــونت تولید 

می کرد.
 آقای پزشــکیان یک رئیس جمهور زنده است. 
زنده چیســت؟ زنده این است که خیلی چیزها را در 
زندگی جدی نگیرید، مثلًا شما دارید در خانه زندگی 
می کنید یکدفعه می بینید که قســمت گچ سقف خانه 
ریخت، شما می توانید با فغان و داد و بیداد و همسایه ها 
را صدا کنید، اعلام کنید که چنین اتفاقی افتاده است. یا 
اینکه نه! مثلًا این را به عنوان یک اتفاق ولی به طنز با آن 
برخورد کنید، جو را آرام کنید و بعد اقدام برای اصلاح 

کردن، انجام دهید.
نوع برخورد پزشــکیان، خشونت را از 

زیست سیاسی و فرهنگی ما دور می کند
به نظر من زبان بدنی که آقای پزشــکیان دارد، به 
اینکه ما اینقدر که خودمان را حســاس نکرده 
و سخت گیری نکنیم، کمک می کند. مثلًا در 
رابطه با آمریــکا، نگاه و حرفی که می زند که 
می گوید جالب اســت، ایشان می گوید آنها 
تحریم کرده اند، تحریم نکنند. ما که با آنها رفیق 
هستیم و آنها را دوست داریم. خب این خیلی 
حرف متفاوتی است از اینکه بگوییم تحریم 
کرده اند! غلط کرده اند، بیخود کرده اند، تحریم 
کنند ما هم می ایستیم و تحریم را دور می زنیم.  
ایــن کارها و حرف هایی که آقای رئیســی یا 
آقای احمدی نژاد می گفت.  خیلی نگاه عوض 
می شود و باید این خشونت از جامعه کاهش پیدا کند. 
ما دنبال یک رئیس جمهوری هســتیم که خشونت را 
از زیســت سیاسی و زیســت فرهنگی ما عبور داده و 
دور کند. ما خیلی در این ۴۰ و ۴۵ ســاله خشونت گرا 
و خشونت زا و خشونت آفرین بودیم و هر کسی آمد، 
این موضوع خشونتی را تشدید کرد.   به نظرم این نوع 
برخورد آقای پزشکیان، حساسیت ها را کاهش می دهد 
و از سطح خشونت عبور می کند. این اتفاق خوبی است. 
بعضی مسائل را به صورت جوک بیان می کند، بعضی  
مسائل را به شکل ادبی مطرح می کند، برخی ها را با ایما 
و اشاره و بعضی  دیگر را هم بحث می کند که به نظرم 
این اتفاق خوبی است و جامعه هم همین را طلب می کند 
و دوست دارد. الان هم نسبتاً یک فضای توأم با آرامش 
شــکل گرفته و باید این را حفظ کرد و اجازه نداد که 

دچار بحران شود.

سرویس سیاسی - بــا سخنان 
جدیــد وزیر ارتباطــات، بار دیگر 
موضوع فیلترینگ و کیفیت اینترنت 
به صــدر گفتگو ها در رســانه ها و 
فضای عمومی کشــیده شده است. 
در شــرایطی که دولت وعده بهبود 
وضعیت اینترنــت و رفع فیلترینگ 
را می دهد، این سوال مطرح می شود 
که آیا این تلاش ها به خواســته های 
واقعی مردم پاســخ می دهد یا صرفاً 
بــه وعده هایی توخالــی و بی عمل 
تبدیل خواهد شــد؟ سخنان جدید 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، ستار هاشمی، در حاشیه آیین بازگشایی سال 
تحصیلی جدید، بار دیگر موضوع فیلترینگ و وضعیت اینترنت را به صدر گفتگو ها 
در رسانه ها و فضای عمومی کشانده است. او به ضرورت بهبود کیفیت اینترنت و 
تغییر رویکرد ها در زمینه فیلترینگ اشاره کرده و دو رویکرد اصلی را مطرح کرده 
اســت: تقویت نظارت ها و بهبود زیرساخت ها و تصمیم گیری درباره فیلترینگ 
را به شــوراها و جلسات روتین واگذار کرده اســت،  اما این سوال اساسی وجود 
دارد که آیا این تلاش ها به واقعیات و خواسته های مردم نزدیک می شود یا فقط به 
وعده هایی بی عمل تبدیل خواهد شد؟ مساله فیلترینگ و آزار شهروندان خواهان 
دسترسی مطلوب و طبیعی به اینترنت، همان قدر معقول است که شهروندان توقع 
داشــته باشــند اتوبان ها و راههای کشور چاله و دست انداز نداشته باشد، بی شک 
یکی از عوامل اعتماد رای دهندگان به مسعود پزشکیان، وعده حل معضل فیلترینگ 
بود اما بوی ناخوشــایند "تکرار" و  "وعده ســرخرمن" و "درجا زدن"  از وزارت 
ارتباطات پزشکیان به مشام می رسد!  یک ماه از رای اعتماد وزیران گذشته است، 
مراســم های تودیع و معارفه و عکس یادگاری مدتهاست تمام شده و چشم ها به 
عملکردهاست نه حرفها!  هاشمی به پیگیری مکرر جلسات با شورای عالی فضای 
مجازی و مرکز ملی فضای مجازی اشاره می کند، اما باید از خود پرسید: آیا صرف 
برگزاری این جلسات می تواند به تغییرات ملموس منجر شود؟ این سلسله جلسات 
و بحث های کارشناسی، به ویژه وقتی که جنبه نمایشی پیدا می کنند، می تواند به یک 
نوع زمان خریدن برای عدم رفع مشــکلات تبدیل شود. آیا این رویکرد به معنای 
واقعی کلمه به دنبال تحقق تغییرات است یا فقط تلاشی برای مدیریت افکار عمومی 
و جلوگیری از اعتراضات بیشتر؟ از طرف دیگر، هاشمی به تأکید بر رضایت مردم 
و پیگیری این موضوع توســط رئیس جمهور اشاره کرده و وعده می دهد که »گام 
به گام« پیش خواهند رفت. این عبارت »گام به گام« خود می تواند به عنوان یک 
هشدار تلقی شود: آیا این به معنای کندی در روند تغییرات و عدم تمایل به اقدامات 
فوری اســت؟ در شرایطی که مشکلات فیلترینگ و کیفیت اینترنت به یک بحران 
برای کاربران تبدیل شده، این رویکرد به نظر می رسد بیشتر به خرید زمان برای عدم 
رفع و بهبود مشکلات باشد. معاون اول رئیس جمهور، دکتر عارف، در مراسم معارفه 
هاشــمی تأکید کرده که محدودیت های موجود در فضای مجازی نه تنها مشکلی 
را حل نمی کند، بلکه هزینه های مصرف کننده را افزایش داده و مشــکلات امنیتی 
ایجاد می کند. با توجه به این سخنان، سوالی که مطرح می شود این است که آیا واقعاً 
مشکلات امنیتی و افزایش هزینه های خانوار برای خرید فیلترشکن در دستور کار 
و اولویت این مسئولین قرار دارد، یا اینکه این تنها یک وعده بوده است؟ تحلیل این 
وضعیت نشان می دهد که اظهارات عارف، اگرچه بر لزوم توجه به این مشکلات 
تأکید دارد، اما هنوز هیچ اقدام عملی در راستای حل آنها مشاهده نمی شود. افزایش 
هزینه ها برای خرید فیلترشــکن و تلاش برای دور زدن محدودیت ها به معضلی 
جدی برای بسیاری از خانواده ها تبدیل شده است. آیا این مشکلات نمی توانند به 
عنوان اولویت های اساســی دولت مطرح شوند؟ اگر محدودیت ها ادامه یابند، چه 

اقداماتی برای کاهش هزینه های مردم و بهبود امنیت اینترنتی انجام خواهد شد؟
همچنین انتقاداتی از سوی کاربران مطرح شده است مبنی بر اینکه پس از یک 
ماه از آغاز به کار هاشــمی و پاســخ رئیس جمهور در اولین نشست خبری، هنوز 
هیچ اقدام ملموسی در جهت بهبود کیفیت اینترنت و رفع فیلترینگ مشاهده نشده 
است. بسیاری از افراد احساس می کنند که دولت در حال صرفاً برگزاری جلسات 
و مشاوره های بی پایان است بدون اینکه نتیجه ای در پی داشته باشد. این وضعیت به 
نوعی ریاکاری در سیستم حاکمیت تعبیر می شود، چنانکه هاشمی نیز به این موضوع 
اشاره کرده که بسیاری از مسئولین خود از فیلترشکن استفاده می کنند، در حالی که 
بر محدودیت ها تأکید دارند. با این وجود، تناقض مبنی بر عدم تأثیر محدودیت ها 
بر امنیت در ســخنان مســئولین به وضوح نمایان است. در نهایت، وضعیت فعلی 
فیلترینگ درکشور نشان دهنده چالشی عمیق تر است: چالشی میان نیاز به کنترل و 
نظارت و خواسته های مردم برای آزادی و دسترسی به اطلاعات.این سؤال همچنان 
بی پاسخ می ماند که آیا دولت در عمل به وعده های خود پایبند خواهد ماند یا تنها به 
بیان شعار هایی بسنده خواهد کرد؟ این نوع مدیریت، در واقع، می تواند به کاهش 
اعتماد عمومی منجر شود. مردم به دنبال اقداماتی فوری و ملموس هستند و به نظر 
می رســد که این وعده ها بیشتر به تاخیر افتادن مشکلات و کاهش فشار اجتماعی 

منجر می شود تا یافتن راه حل های واقعی. 

ســرویس سیاسی - عبدالله معتمدی رئیس دانشگاه علامه طباطبایی درباره 
بررسی بازگشت اساتیدی که با آن ها قطع همکاری شده است، گفت: اگر عضوی 
از اعضای هیئت علمی بعد از ۵ ســال ارتقا پیدا نکند، قانون به دانشگاه اجازه  قطع 
همکاری می دهد. البته هر اســتادی که ارتباط استخدامی اش با دانشگاه قطع شده، 
اگر درخواست همکاری مجدد به دانشگاه بدهد، دانشگاه موظف به بررسی مجدد 
این درخواست است. وی پیرامون خبر منتشره در هفته های گذشته مبنی بر تعیین 
ضرب الاجل از ســوی دانشگاه علامه طباطبایی برای تخلیه خوابگاه دخترانه این 
دانشــگاه، گفت: این حرف درست نیســت. از آنجایی که ما ترم تابستانی نداریم، 
در نتیجه تنها دانشــجویانی در تابســتان می توانند از خوابگاه استفاده کنند، که در 
شهریور دفاع می کنند یعنی قاعده این است که دانشجویان ارشد و دکتری ما که در 
شــهریور ماه دفاع می کنند، می توانند و مجازند که طول تابستان در خوابگاه ساکن 
باشند. چون ممکن است بخواهند جمع آوری اطلاعات کنند و دسترسی به استاد 
داشته باشند. بنابراین دانشگاه، چون در طول تابستان تعطیل است، صرفا به کسانی 
خوابگاه تابستانه می دهد که دانشجوی سال آخر و در آستانه ی دفاع باشد. از طرف 
دیگر تابستان یک فرصت است که ما خوابگاه را برای سال تحصیلی جدید آماده 
کنیم. از طرف دیگر تابستان یک فرصت است که ما خوابگاه را برای سال تحصیلی 
جدید آماده کنیم. خوابگاه را به دانشجویان واجد شرایط می دهند و دانشجوی واجد 
شرایط، دانشجویی است که بر اساس مقرراتی که گفته شده، باید به او امکانات رفاهی 
تعلق بگیرد. البته یک تفاوتی بین سنوات مجاز تحصیلی و سنوات استفاده از شرایط 
رفاهی وجود دارد؛ یعنی یک دانشــجوی ارشد اگر فرض بگیریم شش ترم مجاز 
تحصیلی را دارد، اما برای استفاده از خوابگاه فقط ۴ ترم مجاز است؛ یعنی دانشجو 
باید در فاصله چهار ترمی که برایش تعیین شده، بتواند دفاع کند؛ که این مساله هم 
به خاطر تقاضای زیاد خوابگاه و از طرف دیگر کمبود فضای خوابگاهی ما است.  
بنابر قانون انجمن های علمی سه نفر از اساتید را پیشنهاد می دهند و از بین این سه 
نفر، یکی استاد مشاور انجمن علمی می شود. اما گاهی اوقات استاد پیشنهاد شده 
شــرایطی دارد که مانع انتخاب وی می شود، ممکن است که آن استاد، کار اجرایی 
داشته باشد یا در دوره های قبلی به خوبی نتوانسته است کار مشاوره انجمن را انجام 
دهد. در مجموع بر اساس قانون، دانشجو سه نفر را پیشنهاد می دهد و از بین آن سه 

نفر، یکی انتخاب می شود و تصمیم گیرنده معاونت فرهنگی است.

ســرویس سیاســی - یک 
کارشناس مسائل بین الملل در مورد 
ســفر رئیس جمهور بــه نیویورک 
گفت: اگر پزشــکیان بتواند منادی 
»وفاق« در درون و »صلح« با بیرون 
باشد می تواند زمینه ساز گام مهمی 
در جهــت اهمیــت بخشــیدن به 
توسعه ملی باشــد. مهدی مطهرنیا 
اســتاد دانشگاه و کارشناس مسائل 
بین الملــل بــه تشــریح اهداف و 
برنامه های ســفر رئیس جمهور به 

نیویورک پرداخت.
وی با بیان اینکه سفر آقای پزشکیان به مقر سازمان ملل متحد و سخنرانی در 
مجمع عمومی در اولین سال ریاست جمهوری او به عنوان رئیس جمهور جدید 
انجام شد، گفت: روابط ایران با نظام بین الملل بعد از انقلاب اسلامی در گستره 
نگرش های گوناگون گفتمانی ناشــی از انقلاب ۵۷ بیشتر رویکردی اصطکاکی 
داشته و به دلیل این رویکرد اصطکاکی تقابل ایران با عناصر اصلی سازنده نظام 

بین الملل با مرکزیت آمریکا فزونی گرفته است.
کارشــناس مســائل بین الملل با تأکید بر اینکه پزشکیان با ادبیات جدیدی 
وارد جایگاه ریاست جمهوری شده است، تصریح کرد: رئیس جمهور در عرصه 
داخلی تلاش دارد خالصانه با مردم ســخن بگوید، و در نشســت اخیر خود با 
خبرنگاران هم اعلام کرد با هیچ دولتی ســر دعوا ندارد و می خواهد گســترش 
دهنده معانی دیگری در عرصه ریاســت جمهوری باشــد. مطهرنیا اظهار کرد: 
جمهوری اســلامی ایران باید جهت گیری سیاســت خارجی خود را بر مبنای 
گفتمان »سلام« در درون و »صلح« در بیرون تنظیم کند، به این معنا که در عرصه 
داخلی »وفاق ملی« ایجاد کند، و با مدنظر قرار دادن امنیت بین المللی، منادی صلح 
و ثبات در منطقه و جهان برای توسعه در حوزه فعالیت های بشری باشد. وی با 
بیان اینکه اگر پزشکیان بتواند منادی وفاق در درون و صلح با بیرون باشد می تواند 
زمینه ســاز گام مهمی در جهت اهمیت بخشیدن به توسعه ملی باشد،گفت: این 

یک گفتمان واقع گرایانه برای ایجاد قدرت ملی در راستای توسعه ایران است.
این اســتاد دانشگاه درباره اهمیت این ســفر، گفت: در دوره های قبل هم 
بسیاری از کشورهای متمایز دور و نزدیک به جمهوری اسلامی با روسای جمهور 
ایران دیدار کرده اند؛ از جمله رؤســای جمهور کشــورهای اروپایی، آسیایی، و 
کشورهای دوست جمهوری اسلامی در آسیا و اروپا و سایر نقاط جهان با روسای 
جمهور ایران دیدارهای مســتقیم داشته اند، اما سطح این دیدارها بستگی به نوع 
عملکرد تهران در قبال نظام بین الملل دارد. مطهرنیا با اشــاره به اینکه در گذشته 
حتی تلاش هایی انجام شــد تا رؤســای جمهور آمریکا با رؤسای جمهور ایران 
دیدار کنند، تأکید کرد: البته هر دیداری به معنای موفقیت برای روسای جمهور 
قبل نبوده است و هر دیدار برای پزشکیان هم می تواند در برگیرنده این معنا باشد، 
مگر آنکه آن دیدارها موجب ایجاد و تسریع در ارتباط های دو یا چند جانبه برای 
حل مسائل اصلی ایران در نظام بین الملل شود. وی گفت: سفر پزشکیان و نوع 
گفت و گو و موضع گیری های او می تواند فضای موجودی را که انبساط خاطری 
برای مردم فراهم آورده است مورد تأکید بیشتر قرار دهد و از این فضا در جهت 

مانایی این انبساط خاطر استفاده کند.

ســرویس سیاسی - رئیس دیوان محاسبات گفت: ما در دیوان قصد مانع 
گذاری نداریم بلکه در تلاشیم با توجه به اهداف پیش بینی شده در سند چشم 

انداز اقداماتی انجام دهیم که راهگشا و گره گشا باشد.
سید احمدرضا دستغیب رئیس دیوان محاسبات کشور در بیست و هشتمین 
نشست هیات عمومی دیوان محاسبات کشور در خصوص تفریغ بودجه ۱۴۰۲ 
که با حضور محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در محل این دیوان 
برگزار شــد، گفت: نظارت به خودی خود هدف نیســت بلکه وسیله ای برای 
اصلاح امور و رسیدن به وضع مطلوب است از این رو همکاران دیوان با رویکرد 

پیشگیرانه موضوعات خود را در دیوان محاسبات دنبال می کنند.
دســتغیب در ادامه موضوع آموزش را بسیار مهم قلمداد کرد و افزود: ما به 
دنبال این هستیم که در ارتباط با مجموعه قوانین و مقررات و در قالب مجموعه 
ای از تکالیــف برنامه و قانون بودجه، پیــش از وقوع هرگونه انحراف از معیار، 

آموزش و تذکر لازم را به عنوان اقدام پیشگیرانه انجام دهیم.
دستغیب در ادامه با بیان اینکه نزدیک ۱۷ هزار ساعت جلسات آموزشی از 
سوی حسابرسان کل و برخی مستشاران برای معاونان اداری-مالی و ذیحسابان 
صورت گرفته است، یادآور شد: آخرین جلسه ما با حضور رئیس جمهور شهید 
برگزار شد و ابتدای آبان ماه سال جاری نیز مجمع معاونان اداری-مالی سراسر 

کشور را با حضور رئیس مجلس برگزار می کنیم.
رئیس دیوان محاســبات کشور ادامه داد: ما قصد مانع گذاری نداریم بلکه 
تلاش داریم در اهدافی که در ســند چشــم انداز پیش بینی شده به عنوان دیوان 

محاسبات بتوانیم اقداماتی انجام دهیم که راهگشا و گره گشا باشد.
وی در ادامه با اشــاره به برگزاری این جلسه به صورت وبیناری و همزمان 
در ۳۱ اســتان کشــور، عنوان کرد: تا کنون ۷۲ شماره گزارش تخصصی از دی 
ماه ســال گذشته داشــته ایم که عمدتا با شمایل جدید در اختیار تصمیم گیران 

اقتصادی قرار می گیرد.
دســتغیب، رویکرد اصلی دیوان محاسبات را تنظیم گری اقتصادی و ارائه 
اطلاعاتی عنوان کرد که بر این اساس بتوان رویه را اصلاح کرد و افزود: ما ماهیانه 
گزارش تحلیل منابع و مصارف بودجه، تخصیص و هدفمندی را ارائه می کرده و 
به دنبال کاهش اطاله دادرسی هستیم. حفظ حرمت خواندگان را ملاک عمل خود 
قرار داده ایم و برگزاری جلسات استماع ابتکار عملی برای مرور بر دادخواست 

ها و آرای صادره در دیوان محاسبات بود.
رئیس دیوان محاســبات کشــور در ادامه با بیان اینکه ما به دنبال افزایش 
پرونده، تشــکیل پرونده و متهم کردن افراد نیستیم، اظهار داشت: وقتی شرایط 
برای ما مطلوب است که کمترین میزان پرونده در دیوان تشکیل شده و امور بر 

وفق قانون صورت گیرد.
وی همچنین با اشــاره به اینکه پیگیری تحقق فرمایشات رهبری در حوزه 
های مهم اقتصادی و نظارت کشــور از دیگر موضوعاتی بود که آن را دنبال می 
کردیم، گفت: در حال حاضر نیروی انســانی مجربی در دیوان مشــغول به کار 
هستند. نگاه ما در همه اجزایی که مورد بررسی قرار می دهیم بر مبنای فرمایشات 
رهبری و تأکیدات رئیس مجلس است و دیوان محاسبات به عنوان یکی از نهادها 

که ذیل مجلس فعالیت می کند، به دنبال تحقق اصلاح ساختار بودجه است.
دســتغیب در ادامه خاطرنشــان کرد: حسابرسی منابع یکی از تلاش های 
جدیدی است که در دیوان آن را دنبال می کنیم به این معنا که دیگر فقط مصارف 
را کنترل نمی کنیم بلکه رفته رفته به این سمت می رویم که به حوزه حسابرسی 

منابع نیز ورود کنیم.
رئیس دیوان محاسبات کشور اضافه کرد: جرم انگاری در حال رشدی در 
جریان بودجه واقع شده که اگر ادامه یابد مدیران دستگاه ها را دچار مشکل می 
کند. مجلس به دنبال ضمانت اجرا دادن به قوانین اســت اما شــرایط به گونه ای 

است که مجبور هستیم موضوعات را به دادگاه ها ارجاع دهیم.

به بهانه سخنان مهم وزیر ارتباطات درباره فیلترینگ؛

دوراهی سرکار گذاشتن مردم یا عزم 
جدی برای تغییر؟!

رییس دانشگاه علامه :

اساتید اخراجی اگر درخواست همکاری مجدد 
بدهند، دانشگاه موظف به بررسی است

اهمیت سفر رئیس جمهور به نیویورک در گفتگو با مطهرنیا:

پزشکیان با گفتمان وفاق در درون و 
صلح در بیرون می تواند گام مهمی در 

بهبود توسعه ملی بردارد

دستغیب رئیس دیوان محاسبات:

دیوان محاسبات قصد مانع تراشی در 
امور را ندارد

 رئیس جمهوری کــه چند ویژگی دارد، می خواهد 
عدالت برقرار شــود، در عین حال با دموکراسی 
هــم مبارزه و ضدیتــی ندارد و از ســوی دیگر 
مدافع توســعه هم هســت. در عین حــال اینها را 
در یــک متن جامعــه جهانی به معنــای صلح و 
ارتباط بــا جهان می بیند، یعنی مشــارکت همه.
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